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نقل و انتقالات

   اسماعیل شریفات، مهاجم نیم فصل اول ذوب آهن 
با امضای قراردادی تا پایان فصل استقلال خوزستان 

پیوست.
   حامد پاکدل، مهاجم تیم ماشین ســازی تبریز با 

عقد قراردادی به عضویت صنعت نفت آبادان درآمد.
   مســئولان نفت تهران اعلام کردند باشگاه های 
خواهان عیسی آل کثیر به صورت کتبی درخواست 

خود را مطرح کنند.
   محمد عباس زاده،  مهاجم تیم ســایپا با انتشــار 
متنی خطاب به علی دایی خواهان جدایی از سایپا 

و بازگشت به نساجی شد.
   یعقوب کریمی، مدافع- هافبک استقلال تهران 

با استقلال خوزستان به توافقات اولیه دست یافت.
   منچستر سیتی نخستین پیشنهاد خود را برای 

جذب سانچس به باشگاه آرسنال ارایه داد.

تیتربازی

 در مهمتریــن دیدارهــای هفته شــانزدهم 
لیگ برتــر والیبال امروز ســایپا به مصــاف بانک 
 ســرمایه مــی رود و شــهرداری ارومیــه میزبان 

خاتم اردکان است.
 رینالدو روئدا به عنوان سرمربی جدید تیم ملی 

فوتبال شیلی انتخاب شد.
 دومیــن دوره رقابت هــای بین المللی فوتبال 
ساحلی پرشــین کاپ با حضور ســه تیم خارجی 

بهمن ماه در استان بوشهر برگزار می شود.
 تیم جهــان بیلیارد، آخرین نماینــده ایران در 
اسنوکر شهرهای آسیا با قبول شکست سه بر دو برابر 

نماینده مالزی از گردونه رقابت ها کنار رفت.
 نخستین ســالگرد درگذشــت مرحوم کاظم 
ســیدعلیخانی پیشکسوت پرســپولیس دیروز در 

قطعه نام آوران بهشت زهرا تهران برگزار شد. 
 یحیــی گل محمدی بعد از یــک روز غیبت به 

تمرینات تیم فوتبال تراکتورسازی بازگشت.
 تیم بسکتبال جیانگســو در لیگ چین در روز 
کم فروغ صمــد نیکخواه بهرامی مقابل شــنزن به 

برتری رسید.
 5 تیم والیبال ساحلی از اوکراین برای حضور در 

تور جهانی کیش اعلام آمادگی کردند.

سنگ تمام قطری ها برای بازیکن هلندی| 
روز گذشته تیتر یک اکثر رسانه های ورزشی قطر، 
مراسمی است که باشگاه الغرافه به خاطر جذب 
 هافبک هلندی برگزار کرد. در این مراســم تمام 
مسئولان باشگاه الغرافه حضور داشتند. مهدی 
طارمی مهاجم جدید باشگاه هم در مراسم حضور 
داشت و البته خیلی ساکت و بی صدا در گوشه ای 

نشسته بود.
محرومیت 2 جلســه ای گل گهر برای 
جادوگری| داســتان های عجیبی که در دیدار 
دو تیم گل گهــر و خونه به خونه در ســیرجان و 
در نیم فصــل اول رقابت های لیگ یــک رخ داد، 
پرداختن به ماجرای جادوگری در فوتبال ایران بود 
و برای هفته ها بحث اصلی محافل فوتبالی بود. در 
همین راستا و پس از محرومیت هایی که پیشتر 
از طریق رســانه ها درخصوص این بــازی اعلام 
شده بود، کمیته انضباطی سازمان لیگ فوتبال 
ایران تیم گل گهر ســیرجان را از دو بازی خانگی 
در شروع نیم فصل دوم بازی های لیگ یک محروم 
کرده و بر این اساس شاگردان وینکو بگوویچ در دو 
بازی پیش رو برابر نساجی مازندران و مس کرمان 

در بندرعباس میزبان حریفان خود خواهند شد.
درگذشــت قهرمان کشــتی فرنگی 
نوجوانان جهان| علی یوسفی کیا دارنده مدال 
برنز کشتی فرنگی نوجوانان آسیا شب گذشته بر 
اثر گازگرفتگی در تهران درگذشت. یوسفی کیا 
اهل شهرستان گتوند استان خوزستان است که 
درحال تحصیل در مقطع کارشناسی ارشد تربیت 
بدنی در تهران بود. یوســفی کیا در سال 1388 
عنوان سوم کشتی فرنگی نوجوانان آسیا را کسب 

کرده بود.
زمان برگــزاری مراحــل نهایی لیگ 
بسکتبال| براســاس اعلام کمیتــه مسابقات 
فدراسیون بسکتبال مرحله نیمه نهایی مسابقات 
لیگ برتــر از روز جمعه 29 دی ماه تا دوشــنبه 
9 بهمن ماه برگزار خواهد شد. همچنین مرحله 
نهایی از روز جمعه 13 تا دوشنبه 23 بهمن انجام 
خواهد شد. در مراحل نیمه نهایی و نهایی مسابقات 
درصورتی که بازی هــا به دور چهــارم و پنجم 
کشیده نشــود، زمان بازی ها به دلیل اردوهای 

تیم ملی متغیر خواهد بود.

خارج از گود  

مایلــی  کهن،  محمــد 
فوتبال:  پیشکســوت 
انتخابــات  بــا  خودشــان 
مهندسی شده رئیس شدند، 

حالا صدایشــان درآمده/ آقای 
روحانی! فقط  هاشمی طبا بازنشسته 

است؟/ کانال خواب ها چگونه معتاد شده اند و عوامل 
آن چیست؟/ کرسی IOC را پیش از انقلاب داشتیم 
و  هاشمی طبا دوباره آن را گرفت/ صالحی امیری انسانی 

محترم، اما با ورزش بیگانه است

ســرمربی  عنایتی،  رضا 
 12 تیم ســیاه جامگان: 
فینــال پیــش رو داریــم و 
مقابل پرســپولیس 3 امتیاز 

را می خواهیــم/ پرســپولیس 
نیمکت نشــینان خوبی هــم دارد/ 

ناصری را در اختیار باشگاه گذاشتم/ هواداران مشهدی 
جمعه تنهایمان نگذارند/ مهاجم گرجستانی با نظر 

مستقیم خودم جذب شده است

مربی  ســر  مقانلو،  بیژن 
تکواندو:  تیم ملی  سابق 
فعلا بزرگانی هستند که باید 
بیایند و امتحان خود را پس 

بدهند/ آدم باید ریشــه داشته 
باشــد!/ انتظار نتایج مطلوب تری از 

تکواندو داشتیم اما این طور نشد/ مدال درو می کردیم، 
می گفتند پتانسیل اســت؛ حالا حرفشان چیست؟/ 

تنها چیزی که در تکواندو دیده نمی شد، من بودم

قمــری،  خســرو 
فدراســیون  رئیــس  
بــا  دوچرخه ســواری: 
نداریــم،  تعــارف  کســی 

تومانی  وثیقــه 50 میلیــون 
دوچرخه سواران دوپینگی را به اجرا 

می گذاریم/ دو مربی اسلوونیایی و صربستانی هنوز ما را 
قانع نکردند/ مالزی به عنوان میزبان مسابقات قهرمانی 
آسیا قبول کرد زودتر از موعد به این کشور برویم و از 

پیست چوبی آن استفاده کنیم

تریبون

معنوی نژاد،  بازیکن هفته ایتالیا
محمدجــواد معنوی نــژاد، 
بازیکن جوان تیم ملی والیبال 
ایران کــه در ابتدای فصل 
راهی تیم ورونا در ســری آ 
ایتالیــا شــد، در هفته های 
ابتدایی فرصــت چندانی برای 
بازی پیدا نکرد. حتی کار به جایی رسید که شایعه 
بازگشــت این بازیکن به دلیل بازی نکردن به لیگ 
برتر ایران هم شنیده می شد. با این حال معنوی نژاد 
همان مقطع در مصاحبه ای اعلام کرد، قصد بازگشت 
ندارد و می خواهد برای رســیدن به ترکیب اصلی 
بجنگد. همیــن اتفاق هــم رخ داد و بازیکن ایرانی 
ورونا در هفته های اخیر بیشــتر از قبل در ترکیب 
این تیم به کار گرفته شده است. در آخرین بازی ای 
که چند شــب قبل برگزار شــد، ورونا با درخشش 
معنوی نژاد 3 بر صفر کاســتلانا را شکســت داد تا 
وضع بهتری در جدول به دســت بیاورد. ملی پوش 
ایرانــی در این مســابقه 16 امتیاز کســب کرد و 
درخشش فوق العاده ای داشت. همین اتفاق باعث 
شد تا مسئولان برگزاری لیگ والیبال سری آ ایتالیا، 
معنوی نژاد را در پایان بازی های این هفته به عنوان 
بهترین بازیکن هفته انتخاب کنند. این اولین بازی 
ورونا در  سال 2018 بود که شروع فوق العاده ای برای 
معنوی نژاد محسوب می شود و باید دید او در ادامه 

فصل چه عملکردی خواهد داشت. 

چهره روز

شهروند| ظاهرا مهدی طارمی هرچند وقت یکبار باید 
خبرساز شود و حاشیه ای غیرقابل باور درباره اش به وجود 
بیاید. انتقال ناگهانی او به قطر و پیوستن به الغرافه بعد از 
پایان محرومیت 4ماهه حسابی هواداران را ناراحت کرده 
است؛ در این باره گفته می شــود، طارمی از سوی باشگاه 
بالاجبار به قطر رفته اما مسئولان پرسپولیس این موضوع 

را رد می کنند.
سفر ناگهانی به قطر

مهدی طارمی روز دوشــنبه بعد از توافق با مسئولان 
باشــگاه الغرافه قطر به این کشور ســفر و در تست های 
پزشکی حضور پیدا کرد. او حالا در آستانه حضور در الغرافه 
قرار گرفته و انگار قرار اســت مبلغ رضایتنامه اش نیز به 
پرسپولیس پرداخت شود، اما در چنین شرایطی مسئولان 
پرسپولیس از احتمال عدم توافق سخن گفته اند. حمیدرضا 
گرشاسبی، سرپرست باشگاه پرسپولیس در این خصوص 
عنوان کرد: »این بازیکن به قطر رفت تا در تســت های 
پزشکی باشگاه قطری حاضر شود. اگر همه چیز مثبت باشد 
و قطری ها او را قطعی بخواهند، تازه باید با طارمی بنشینیم و 
سر مبلغ انتقالش صحبت کنیم. ما هنوز بر سر انتقال طارمی 
به توافق نرســیده ایم و هنوز اجازه رسمی به این بازیکن 
نداده ایم. ما هیچ کدام از مبالغی که در رسانه ها برای صدور 
رضایتنامه مطرح شده را تأیید نمی کنیم اما مطمئن باشید 

که رفتن طارمی به الغرافه قطعی شود، به این سادگی ها از 
مبلغ درخواستی مان کوتاه نمی آییم. این گونه نیست که 
هرچه آنها بگویند، ما بگوییم چشم. منافع باشگاه برای ما 
از همه چیز مهمتر است. مطمئن باشید به این راحتی اجازه 

جدایی نمی دهیم.«
گرشاسبی: نمی توانستیم به زور نگهش داریم

ناراحتی هواداران از مهدی طارمــی موضوع دیگری 
است که مسئولان پرسپولیس حق را با سرخ ها می دانند. 
گرشاســبی در این باره تأکید کرد: »مــن نمی خواهم 
خیلی به این مســائل بپردازم اما این را هواداران بدانند. 
بارها و بارها شــخصا با طارمی و وکیلش صحبت کرده ام. 
برانکو ایوانکوویــچ هم بارهاوبارها بــا او صحبت کرده 
اســت تا متقاعدش کند که در پرسپولیس بماند اما دلش 
با پرســپولیس نبود و اگر به زور نگهش می داشتیم و در 
زمین مسابقه فقط راه می رفت، کار خوبی بود؟ او دلش آن 
طرف آب ها بود و می خواست فوتبالش را در خارج دنبال 
کند. هرچه به او گفتیم بماند، او قبول نکرد. باشگاه متعهد 
شده بود که مبلغ جریمه ای را که فیفا به ما ابلاغ کرده بود، 
پرداخت کند. به  هرحال ما برای منافع باشگاه تلاش کردیم 
تا این پول بخشیده شود اما این که طارمی نمی خواهد بماند، 
مسأله دیگری است. ما هیچ کسی را به زور نگه نمی داریم. او 

خودش اگر می خواست، باید می ماند.«

شهروند| »به عنوان یک معلم،  از رئیس جمهوری 
محترم، وزیر ورزش و مقامات ارشــد تقاضا می کنم به 
این تابو پایان بدهند. نیمی از جمعیت ایران دوستدار 
این هســتند که به ورزشگاه ها بیایند. همان طوری که 
بانوان سوری به ورزشگاه آزادی آمدند و هیچ مشکلی 
ایجاد نشد. مردم ایران آن قدر شریف هستند که با حضور 
خانم ها در ورزشــگاه حرمت ها را نگه دارند. امیدوارم 
مسئولان تدبیری بیندیشند که به  هر حال سهم و حق 
خانم ها هم داده شود.« آخرین باری که امیر حاج رضایی 
را از قاب تلویزیون در یک برنامه زنده تماشا کردیم،  این 
پیشکسوت و کارشناس شناخته شــده فوتبال ایران،  
با این جملات و ادبیات منحصربه فــرد خود از حقوق 
زنان صحبت کرد. در این مدت اگر برنامه تاریخی  هزار 
داستان آن هم به صورت ضبط شده با اجرای حاج رضایی 
که با خداداد عزیــزی آن مصاحبه ماندگار را انجام داد، 
فاکتور بگیریم،  می توان به این نتیجه رســید که شاید 
او به خاطر صحبت کردن درباره نادیده  گرفته شــدن 
حقوق زنان ایرانی  ممنوع الحضــور در برنامه های زنده 
تلویزیونی شده است؛ در این میان ظاهر قضیه و دوری 
حاج رضایی به  عنوان یکی از محبوب ترین کارشناسان 
فوتبالی از تلویزیون این ذهنیت را بــه وجود می آورد. 
حالا مردم ایران به ویژه فوتبالی ها سوال می کنند که چرا 
حاج رضایی دیگر به تلویزیون و برنامه های زنده دعوت 
نمی شود؟ چرا به جای او کارشناسان شناخته نشده ای 
به برنامه های زنده می آیند که صحبت هایشــان برای 
مخاطبان جذابیت زیادی ندارد؟ برای رسیدن به پاسخ 

این سوالات گفت وگویی را با حاج رضایی ترتیب دادیم.
 مدت هاست که شــما در برنامه های زنده 
تلویزیونی حضــور پیدا نمی کنیــد. حالا و با 
طولانی شــدن این دوری، مردم دوست دارند 

درباره چرایی این اتفاق عجیب بدانند.
خدمت شــما عرض کنم که من مدت هاســت به 
برنامه های تلویزیونی دعوت نمی شــوم! درست ترین 
جمله ای که بتوانم روی آن تأکید داشــته باشم همین 
است که مطلقا در این ماه ها دعوت نشدم؛ البته خودم 

هم از علت این اتفاق بی خبر هستم.
نخستین شــایعه این اســت که به خاطر انتقاد از 
کی روش با عادل فردوسی پور اختلاف هایی پیدا کردید 
و به همین ترتیب دیگــر در برنامه نود هم حضور پیدا 
نکردیــد؛ البته این برنامه هم مدت هاســت که بخش 
حضور کارشناس فوتبال را از کنداکتور خود حذف کرده 

است.
این شایعه را که صد درصد می توانم تکذیب کنم. فکر 
می کنم در تمام سال هایی که در تلویزیون حضور یافتم و 
برای مردم صحبت کردم، همه فهمیده اند که خصومت 
شخصی با کسی ندارم. همواره تلاش می کنم واقعیت ها 
را بگویم. با عادل فردوســی  پور هم هیچ گونه اختلافی 
نداشته ام و همچنان ارتباط نزدیکی با هم داریم. هیچ 
صحبت و عقیده ای دوستی عمیق ما را تحت تأثیر قرار 
نداده است. یک رابطه عاطفی و اعتماد محکم بین من و 
عادل برقرار است و می توانم حتی بگویم که او مثل پسر 

من می ماند و رابطه  ما مانند پدر و فرزند است.
 تاکید داشــتید که علت دعوت نشدن به 

برنامه های تلویزیونی زنده را نمی دانید؛ خودتان 
هم حدس نمی زنید که چرا به یک باره تصمیم 

گرفته شده که دیگر نباشید؟
همان طور که گفتم همیشه سعی کرده ام براساس 
واقعیت ها صحبت کنم و از کارشناسی و اظهار نظر بر 
اســاس حدس و گمان فاصله داشته باشم. حرف زدن 
راحت است؛ منتهی من چون هیچ چیزی را به صورت 
رسمی نمی دانم، نمی توانم بر اساس حدسیاتی که دارم 

اظهارنظر رسمی کنم.
 آخرین بار در یــک برنامه تلویزیونی درباره 
حق حضور زنان در ورزشــگاه صحبت کردید 
و از مسئولان درخواســت کردید که این تابو را 

بشکنند.
 به هر صورت همیشه ســعی می کنم صادق باشم؛ 
هیچ چیزی بهتر از صداقت نیست. همان طور که گفتم 
نمی خواهم بر اساس حدسیات قضاوت کنم. حقیقت و 
ظاهر قضیه این است که من دیگر به تلویزیون دعوت 
نمی شــوم و در این مدت هیچ یک از دوســتان ما در 
سازمان صداوسیما هم درباره چرایی این اتفاق چیزی 

اعلام نکرده اند.
 در ماه های اخیر برنامه های ورزشی تلویزیون 
از کارشناسانی برای حضور در برنامه ها دعوت 
می کنند که با تمام احترامی که برای آنها قایل 
هســتیم،  صحبت هایشــان جذابیت زیادی 
برای مردم ندارد! بــدون تعارف باید بگوییم که 
مردم شــنیدن صحبت های امیر حاج رضایی 
یا حمیدرضــا صدر را که دیگر مدت هاســت 
در تلویزیون حاضر نمی شــوند را بیشــتر از 

کارشناسان فعلی دوست دارند.
مردم همیشه بنده را مورد لطف خود قرار می دهند 
و فقط می توانم بگویم که به قضاوت آنها احترام زیادی 
می گذارم؛ منتهی ما به  عنوان کارشناس همواره انتخاب 
می شویم. امیر حاج رضایی هیچ وقت خودش را به جایی 
دعوت نکرده اســت و نمی کند و همواره برای حضور 
دعوت شده است. سیاســت های سازمان صداوسیما و 
حوزه اختیارات مسئولان این نهاد ارتباطی به من پیدا 
نمی کند. یک زمانی دعوت می شدم و الان مدت هاست 

که این اتفاق رخ نمی دهد.

 خودتان هم واقعا تلاش نکرده اید علت واقعی 
این اتفاق عجیب را بفهمید؟

زیاد به این مسأله فکر کرده ام، شاید هنوز هم بکنم؛ 
منتهی اگر هــم چیزی باشــد از روی نزاکت حرفی 
نمی زنم و پیگیری نمی کنم چون در اخلاق من چنین 
چیزی نیست. 31 سال در برنامه های تلویزیونی حضور 
داشتم. در 8 جام جهانی و چندین جام ملت های اروپا 
و آســیا به  عنوان کارشــناس مقابل مردم نشستم و 
صحبت کردم. در این مدت هیچ وقت سوال نکردم و 
باز هم سوالی نمی کنم؛ الان هم واقعا از علت واقعی این 
دوری به صورت رســمی آگاهی ندارم و وقتی آگاهی 
ندارم، نمی خواهم قضاوت کنم. به آن چیزی که حدس 
و گمان است و در ذهن من می گذرد، نمی پردازم چون 
رسمی نیست. این تمام حقیقت است و من هیچ وقت 
ســعی نکردم چیزی را جز حقیقت به مردم بگویم. 
حتی برای همیشه بودن تلاش نکردم که حقیقت را 
نگویم! ممکن است اشتباهاتی در کارشناسی و بیان 
صحبت ها داشــته باشــم اما آگاهانه امکان نداشت 

حقیقت را نگویم.
 اگر یک روز دوباره تصمیم بگیرند که شما در 
برنامه های تلویزیونی حاضر شوید،  ممکن است 
اتفاقات ماه های اخیر باعث شود از حضور صرف 

نظر کنید؟
من خودم را بعد از 31 سال همکاری با سازمان،  کارمند 
غیررســمی صداوســیما می دانم. عادل فردوسی پور،  
مزدک میرزایی، محمدرضا احمدی،  محمدحســین 
میثاقی مثل پســران من و خیابانی و یوسفی و دیگر 
عزیزانی که سن بیشتری دارند مثل برادران من بوده اند. 
این حس علاقه مندی ویژه به خاطر عاطفه ای است که 
در من وجود دارد. من از بودن شکایتی ندارم چون هنوز 
با تمام این عزیزان در ارتباط هستم. اهل شکایت کردن 
هم نیستم. نزد وجدان خودم هم خیالی راحت دارم که 
همیشــه بر پایه صداقت با مردم حرف زدم. در جواب 
ســوال هم باید بگویم که وقتی می توان نسبت به این 
اتفاق تصمیم بگیرم که بدانــم چرا به یک باره تصمیم 
گرفته شــد که دعوت نشــوم. چون چیزی نمی دانم 

نمی توان جواب شفافی به این سوال بدهم.
 شاید بعضی ها دوست نداشته باشند که تمام 
حقایق و مشکلات از ســوی کارشناسان برای 

مردم بازگو شود.
به هر صورت بحث های فنی و تاکتیکی مســابقات 
یک بخش کارشناسی است. همه ما آگاهی داریم که در 
فوتبال ایران ناهنجاری ها و مشکلات بسیار زیادی وجود 
دارد که به این رشته ورزشی آسیبی جدی زده و خواهد 
زد. من درباره این مسائل با مردم همواره با تریبون هایی 
که در اختیار داشتم، صحبت کرده ام. درباره کمبود ها،  
سیاســت های غلط و تصمیمات اشــتباه بارها و بارها 
نظرات خود را بیان کرده ام. مردم باید همه چیز را بدانند 
و وظیفه ما این است که حقایق را با آنها در میان بگذاریم. 
من این گونه تربیت شدم که به مردم راست بگویم. اهل 
شعار دادن هم نیســتم. امیر حاج رضایی همواره سعی 
می کند به صورت مودبانه و درســت و  شفاف ، درباره 

آسیب ها و مشکلات فوتبال با مردم حرف بزند.

امیر حاج رضایی در گفت وگو با »شهروند« به شایعه ممنوع التصویری اش پاسخ داد

31  سال در تلویزیون بودم، حالا نیستم!
  اختلاف با عادل فردوسی پور؟ او مانند پسرم است

توییت ورزشی

کاربران توییتر در واکنش به برخی اتفاقات روز 
ورزش توییت های جالبی مخابره کردند. برخی 

از این جملات را بخوانید:    
 باید بــا طلا قــاب گرفت. ایــن حرف 
فردوسی پور رو: این همه بلا سر پرسپولیس 
آوردی، از دوتا پنجره محروم کردی، اینهمه 
جریمه به خاطرت، پای اردوغان و حســن 
روحانی رو کشــیدی جریمه بخشیده بشه! 

آخرشم گذاشتی رفتی؟
 احمدرضا عابدزاده برای خیلی از ما تا آخر 

عمر تعریف دروازه بانی باقی خواهد موند.
*  اگر فقط صداوسیما چند برنامه دیگه مثل نود 
داشت.  اگر فقط صداوسیما چند مجری صریح 
دیگه مثل فردوســی پور داشت که حرفی به 
مردم بزنه نه مدیران. اگر فقط صداوسیما چند 
کارشناس دیگه مثل این دکتر جوادی یگانه 
داشت،  شاید می شد امیدوار بود اون »ی« از 

وسط رسانه میلی برداشته بشه و ملی بشه!
 عادل فردوسی پور به خاطر صحبت علیه 
تراکتور هواداران این تیم دو جلسه از حضور 

در برنامه نود محروم شد.
   انصاف نیست کریم باقری با اون ابهت تبلیغ 
خمیر دندون بکنه و یه کریم دیگه عکساش تو 

اروپا این طوری منتشر بشه!
 ولــی یه زمانــی کریم ها مــدرک جمع 

می کردن، الان پخش می کنن.
 میگه دلیل این که برانکو داورو هل داده، اینه 
که می خواسته بگه بازیکن منو اینجوری هل 
دادن! چرا کسی نیست بیاد بگه دلفی قلنج 

کرده بود که  جپاروف لگدش کرد!
   نظرسنجی نود اشتباهه... به نظرم بهترین 

گل تاریخ  لژیونرها رو  کریم انصاری فرد زده.
  آقا به خدا ما نبودیم!

شــهروند| مســأله ژنتیک و ورزش موضوع خیلی 
جدی ای است که سال هاســت در زمینه استفاده از علم 
ژنتیک در حوزه ورزش کارهای علمــی زیادی صورت 
گرفته اســت. به طوری که 50 درصد از توانایی های افراد 
در حوزه ورزش به زمینه های ژنتیک برمی گردد که این 
میزان را از 20 تا 80 درصد تخمین زدند. در ایران نیز برای 
نخستین بار در موسسه ژن ورز که به پارک علم و فناوری 
دانشگاه تربیت مدرس و مرکز نوآوری و فناوری ورزشی 
پژوهشگاه علوم ورزشی مربوط است، پس از 3 سال کار 
مداوم محققان موفق شــدند با بهره گرفتن از روش های 
آزمایشگاهی به شکل مناسب و استاندارد و با استفاده از 
بزاق دهان افراد به بررســی ۴3 ژن مرتبط با توانایی های 
بدنی و فعالیت های ورزشــی بپردازند. اتفاقی که بعد از 
اعلام رسمی آن بازتاب گسترده  ای هم در محافل ورزشی 

پیدا کرد.
خبر بزرگ

رضا قراخانلو رئیس پژوهشگاه علوم ورزشی اولین نفری 
بود که به صورت رســمی از امکان استعدادیابی ژنتیکی 
ورزشی به لحاظ علمی و آزمایشگاهی به وسیله بزاق دهان 
خبر داد. قراخانلو دربــاره این اتفاق بزرگ و جالب علمی 
می گوید: »این تکنیک به ما اجازه می دهد تا در ســنین 

نونهالی و نوجوانی به افراد توصیه کنیم در چه رشته های 
ورزشی می توانند موفق باشند و در کدام رشته ها شانس 
موفقیت آنها کمتر است. این امر سبب می شود تا وقت و 
منابع مالی بسیاری صرفه جویی شود و از نظر روحی هم 

افراد نونهال و نوجوان کمتر دچار شکست شوند«.
مقابله با استعدادکُشی

طبق آمار متاسفانه طی سال های گذشته افراد زیادی 
بودند که برای موفقیت در یک رشــته ورزشــی وقت و 
هزینه های زیادی صرف کردند کــه در پایان تلاش آنها 
چشمگیر نبوده اســت. برعکس افرادی که متناسب با 
استعداد خود وارد یک رشــته ورزشی شدند، به سرعت 
توانستند پله های ترقی را طی  کنند. استعدادیابی ژنتیکی 
ورزش یکی از مســیرهای علمی برای رسیدن به چنین 
هدف بزرگ اســت که درصورت اجرایی شدن می تواند 
خدمت بزرگی به ورزش ایران داشــته باشد و زمینه ساز 

موفقیت های زیادی شود.

 قراخانلو: 
این طرح به مرحله عملیاتی رسیده است

با این دســتاورد بزرگ پزشکی ورزشــی حالا همه 
منتظر هســتند ببینند این طرح چه زمانی به صورت 
رسمی اجرایی خواهد شــد. رئیس پژوهشگاه پزشکی 
ورزشــی در این رابطه تأکید کرد: »درشرایط کنونی کار 
به مرحله عملیاتی و خدماتی رسیده و در سایت ژن ورز 
به طور رسمی به مردم اعلام شــده که با مراجعه به این 
سایت درخواست خود را به  صورت رسمی عنوان کنند 
و نمونه بزاق را بفرســتند تا از نتایج تفسیر ژنتیک خود 
برخوردار شوند. البته بخشی از این خدمات، دادن مشاوره 
ورزشی به افراد متقاضی است. یعنی افراد پس از این که 
از خصوصیات ژنتیکی خود اطلاع پیــدا کردند، به آنها 
توصیه های اجرایی هم داده می شود. حتی در زمینه های 
بدنسازی، تمرینات و تغذیه ورزشی نیز مشاوره های لازم 

ارایه خواهد شد«.

 آمادگی برای آغاز همکاری 
با فدراسیون ها و باشگاه ها

پژوهشگاه پزشکی ورزشی این آمادگی را درحال حاضر 
دارد که با فدراسیون های ورزشــی هم همکاری بزرگی را 
آغاز کند. حتی در این زمینه مذاکراتی هم صورت گرفته که 
قراخانلو در توضیح آن گفته است: »به فدراسیون ها و بسیاری 
از کســانی که دارای مدارس فوتبال، بسکتبال، والیبال و... 
هستند و همچنین طی تماسی که با باشگاه ها داشتیم، به 
آنها اعلام کردیم که آماده ارایه چنین خدماتی به آنها هستیم. 
ســعی داریم با وزارت ورزش نیز در این خصوص ارتباطات 
رسمی بیشتری برقرار کنیم. البته برای اجرایی شدن چنین 
طرحی تاکنون نزدیک به 100میلیون تومان هزینه شــده 
اســت. هزینه افراد مراجعه کننده نیز برای انجام هر نمونه 
500 هزار تومان اســت که اگر به صــورت گروهی ثبت نام 
صورت بگیرد، هزینه ها تا یک سوم و حتی تا 50 درصد کاهش 
پیدا خواهد کرد. این طرح فرآیند اســتعدادیابی در کشور 
را یک گام به کشورهای پیشــرفته نزدیک کرده و از ائتلاف 
سرمایه های مالی و انسانی جلوگیری خواهد کرد. این کار با 
دقت بالا و هزینه بسیار کم در کشور درحال پیاده شدن است 
و عملا به مرحله تجاری رسیده و به عنوان یک خدمت علمی 

به مردم عرضه می شود«.

خبر بزرگی که رئیس مرکز پژوهشگاه تربیت بدنی اعلام کرد: 

شناسایی فوتبالیست های آینده از طریق بزاق دهان!

 پرسپولیسی ها
 همچنان ناراحت از طارمی

   گرشاسبی: مهدی دلش آن طرف آب ها بود، نمی توانیم به زور نگهش داریم


